
»روزان�ه به طور متوس�ط ح�دود ۸۰ و س�الانه 
بيش از ۳۰ ه�زار نوزاد معلول در كش�ور متولد 
مي ش�وند كه بايد با برنامه ريزي مناسب از اين 
روند جلوگي�ري كني�م.« اينها آم�ار و ارقامي 
است كه رئيس سازمان بهزيس�تي كشور ارائه 
مي دهد ت�ا اجباري ش�دن انج�ام آزمايش ها و 
مش�اوره هاي ژنتي�ك در مدت اج�راي برنامه 
ششم توس�عه با هدف كاهش تولد نوزاد معلول 
را به استناد به آمار و ارقام توجيه كند. در برابر 
اين اما برخي از كارشناس�ان حوزه ژنتيك هم 
انجام آزمايش هاي ژنتيك براي همه را ضروري 
نمي دانند. يك�ي از اين مخالفان ش�خص وزير 
بهداشت است كه در اين باره معتقد است »اكنون 
ازدواج كردن با موانع كافى رو به رو است و ايجاد 
يك مان�ع جديد ب�ا مبانى غير علم�ى، موجب 
هدر رفت منابع ش�ده و مورد تأييد ما نيست.«

طبق ماده ۹۰ قانون برنامه ششم توسعه كشور، همه 
زوج هاي در آستانه ازدواج بايد فرم ژنتيك را پر كنند 
و در صورت لزوم مشاوره ها و آزمايش هاي ژنتيك 
قب��ل از ازدواج را انجام دهند. انجام مش��اوره هاي 

ژنتيكي موضوعي اس��ت كه تقريباً مخالفي ندارد، 
اما درباره اجباري شدن آزمايشات ژنتيكي برخي 
از متخصصان اين حوزه مخالفن��د، چراكه اولاً اين 
آزمايش ها بس��يار هزينه بر اس��ت و ثانياً اگر كسي 
س��ابقه بيماري ها و مش��كلات ژنتيكي در خود يا 
خانواده اش را نداشته باشد و پاي ازدواج فاميلي هم 

در ميان نباشد اين آزمايش ها ضرورتي ندارند. 
  افزايش پرداخت از جيب مردم

حسن قاضي زاده هاشمى وزير بهداشت در جايگاه 
يكي از مخالفان اجباري شدن آزمايش هاي ژنتيك 
قبل از ازدواج ب��ا تأكيد بر اينكه علت بس��يارى از 
معلوليت ه��ا غيرژنتيكى اس��ت، دلايل مخالفتش 
را اينگونه بيان مي كند: بخش��ى از بيمارى ها نيز با 
زمينه ژنتيكى، قابل تشخيص نيستند. از طرفى اين 
تست ها بس��يار پر هزينه، و پاسخ آنها بسيار زمانبر 
اس��ت. اجبار كردن مردم به انجام اين آزمايش، به 
ويژه بدون حمايت مالى، كار درس��تى نيست، زيرا 
س��ازمان هاى بيمه گر در خدمات پيش بينى شده 
خود جا زده اند، بنابراين اي��ن هزينه هاى جديد را 
نمي پذيرند، حاصل اجبارى شدن آزمايش ژنتيك، 

افزايش پرداخت مبالغ بيشتر از جيب مردم است. 
  پيشگيري از معلوليت

در برابر اين، انوشيروان محسني بندپي، رئيس 
سازمان بهزيس��تي كش��ور با اعلام هزار و 3۰۰ 
سقط در سه س��ال اخير به علت ناهنجاري هاي 
ژنتيكي تأكيد مي كند: ب��راي جلوگيري از تولد 
كودكان معلول، برنامه اجباري شدن مشاوره هاي 
ژنتي��ك پيگي��ري مي ش��ود.  وي همچنين در 
خصوص برنامه هاي غربالگري اين س��ازمان نيز 
مي گويد: طبق هدفگذاري ه��اي صورت گرفته 
تا پايان برنامه شش��م توسعه، پوشش غربالگري 
شنوايي س��نجي و تنبلي چش��م به بيش از ۹۰ 
درصد خواهد رس��يد اين در حالي است كه هم 
اكنون نسبت به سنوات گذشته پيشرفت خوبي 
در حوزه غربالگري ها داشته ايم.  رئيس سازمان 
بهزيستي كشور با اش��اره به افزايش سقط هاي 
قانوني در دو سال اخير نسبت به سنوات گذشته 
مي گويد: س��قط هاي قانوني رشد 35 درصدي 
داشته اند و اين در حالي است كه اين سقط ها به 
منظور جلوگيري از معلول زايي به صورت قانوني 

و با استفاده از شرع و قانون صورت مي گيرند. 
وي تصريح مي كند: در سال ۹4 رشد قابل توجهي 
در خصوص سقط هاي قانوني داشتيم به طوري كه 
تعداد آنها به هزار و 35۰ مورد در سال ۹4 رسيد و 
در سال ۹5 نيز طي ۹ ماهه اخير بيش از هزار و 4۰۰ 

سقط قانوني در كشور صورت گرفته است. 
  اصرار بر اجبار مشاوره نه آزمايش

مينو رفيعي، مع��اون پيش��گيري از معلوليت هاي 
س��ازمان بهزيس��تي اما درباره طرح اين س��ازمان 
مي گويد: بحث ما مش��اوره ژنتيك است. متأسفانه 
تمام افرادي كه صحبت مي كنند و رسانه ها، مدام از 
آزمايش ژنتيك نام مي برند و مردم فكر مي كنند با 
دادن آزمايشي فرزندشان سالم مي شود كه اين نظر 
غلط است. ما بر مشاوره ژنتيك تأكيد داريم. در روند 
مشاوره، ممكن است آزمايش گرفته شود يا گرفته 
نشود؛ بس��تگي به اين دارد كه به چه بيماري هايي 
شك كنيم. نزديك به 2۰ هزار بيماري ژنتيكي داريم 
و اصلًا امكان ندارد با دادن ي��ك آزمايش، 2۰ هزار 
بيماري ژنتيك را چك كرد. در حين مشاوره ممكن 
است به بيماري هايي مشكوك شويم كه براي تعيين 
ژن آزمايش دهيم. در بعضي مواقع به بيماري هايي 
مشكوك مي شويم كه نيازي به آزمايش ندارند و با 
معاينه مي توان تش��خيص داد. بنابراين در فرآيند 
مشاوره، پزشك تشخيص مي دهد كه آيا بيمار نياز 
به آزمايش هاي تخصصي دارد و اگر دارد، در كدام 
دسته بايد آزمايش انجام گيرد. وي تصريح مي كند: 
بنابراين موضوع بسيار مهم قبل از ازدواج، مشاوره 
ژنتيك است كه افراد بدانند الان وضعيت شجره نامه 
خانوادگي ش��ان چيس��ت و خطر چه بيماري هاي 
ممكن است وجود داشته باشد و آيا لازم است براي 
آن كار خاصي انجام دهن��د؟ گاهي يك بيماري در 
خانواده اي شناخته مي شود و به آنها مي گوييم بايد 
در ماه اول بارداري مراجعه كنند. گاهي بايد قبل از 
تصميم به بارداري مراجع��ه كنند. اينكه چه زماني 
چه آزمايش هايي انجام شود، همه در فرآيند مشاوره 
ژنتيك مشخص مي ش��ود. پس آنچه اهميت دارد، 

مشاوره ژنتيك است. 
  هزينه براي پيشگيري به جاي درمان 

پيشگيري بهتر از درمان است؛  اين شعاري است كه 
هر چند مظلوم واقع شده اما هميشه كارايي اش را به 
اثبات رسانده است. در اين ميان اگرچه مشاوره هاي 
ژنتيك مي تواند هزينه بر باش��د، اما در بستر زمان 
با پيش��گيري از معلوليت ها بديهي اس��ت كه اين 
هزينه جبران خواهد ش��د. با وجود اين شايد نگاه 

كارشناسانه تري بايد به اين مقوله داشت. 
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نيره ساري

كبري فرشچي 

تسهيل ازدواج نيازمند همكاری نهادها

دعوای ژنتیکی نهادها به ضرر جوانان

 جذب استاد
 براي رشته اي كه وجود خارجي ندارد !

در خبرها آمده كه دانشگاه آزاد پرند، اقدام به جذب هيئت علمي با 
مجوز دانشگاه آزاد مركز براي رشته اي كرده است كه اين رشته  اساسا 

وجود خارجى ندارد !
در ادامه توضيح داده شده كه دانشگاه آزاد واحد پرند سال هاست كه 
نه تنها در رشته محيط زيست دانشجويي ندارد، بلكه رشته مهندسي 

كشاورزي هم در اين واحد وجود ندارد. 
اما ظاهراً از ابتداي فعاليت رياست اين دانشگاه كه از قضا رئيس ستاد 
انتخاباتي دولت فعلي هم بوده است، هر هيئت علمي كه در پرند مأمور 
به خدمت شده براي تكميل تيم مديريتي وي از خارج دانشگاه به اين 
واحد آمده است. اين يعني مشخص نيست كه چه پستي در انتظار 

گزينه تازه وارد خواهد بود!
ياد مجموعه تلويزيوني افتاديم كه ش��خصيتي به ن��ام »دو برره« با 
موجود خيالي به نام » خرزو خان «  در ارتباط بود. اين خيالپردازي تا 
جايي ادامه داشت كه  »دوبرره«  تمام اقدامات منفي و مثبت را زير سر 

خرزوخان مي پنداشت. 
فارغ از حب و بغض هايي كه نسبت به عزل و نصب هاي صورت گرفته 
در دانشگاه ها طي سال هاي اخير وجود داشته است،  مشخص نيست 
خيالپردازي در جذب هيئت علمي براي رشته اي كه فعاليتي در اين 
دانشگاه ندارد، تا كجا ادامه خواهد يافت، اما اميدواريم بالاخره يا رشته 
خيالي مفروض شده براي دانش��گاه آزاد پرند موجوديت پيدا كند يا 
خوشبينانه بشنويم كه سامانه جذب، غير هوشمندي در اين زمينه 

به خرج داده است!
سرنوش��ت دانشجويان دانش��گاه آزادي كه مدركش��ان مورد تأييد 
وزارت علوم نيس��ت، كلاس هاي چند صد نفري دكت��ري! در كنار 
رشته محل هايي كه ايجاد شده اند و دانشجو هم مي پذيرند، اما باز هم 
مورد تأييد وزارت علوم نيستند، اوضاع نابسامان اين روزهاي دانشگاه 
آزاد اس��ت كه حالا بايد به آن جذب اس��تاد براي رشته اي كه وجود 
خارجي ندارد را هم اضافه كرد! كسي هست به فكر »دانشگاه آزاد« 
باشد؟ به فكر چند صد هزار دانشجو و خانواده هاي آنان با هزينه هاي 

هنگفتي كه مي پردازند و اميدي كه به آينده ندارند؟

»جهاد مهرباني« براي كمك به نیازمندان
ق�رارگاه جه�ادي ام�ام رض�ا)ع( ب�ا شناس�ايي 71 ه�زار 
خان�وار داراي مش�كلات و زي�ر خ�ط فق�ر، علاقه من�دان ب�ه 
خدمت رس�اني را دعوت به ش�ركت در طرح جهاد مهرباني كرد. 
قرارگاه جهادي امام رضا)ع( س��ه س��ال پيش با كاش��ت پنج ميليون 
درخت در شهر تهران كار خود را آغاز كرد و در ادامه فعاليت هاي خود، با 
تشكيلات بزرگ تري، مسائل اجتماعي در شهر تهران مانند فقر، اعتياد 
و كودكان كار را نيز در اولويت كاري خود قرار داد تا از طريق بررس��ي 
دقيق و علمي اين معضلات، سعي در يافتن فهم مناسبي براي حل اين 

آسيب هاي اجتماعي داشته باشد. 
از آن پس اين قرارگاه در راستاي مبارزه با فقر با تكيه بر حفظ كرامت 
انساني در پي ارائه خدمات اجتماعي به اقشار محروم شهر تهران گام 
برداشت و تا به امروز اقدامات سازنده اي در حوزه خدمات اجتماعي در 

قرارگاه انجام گرفته است. 
تأسيس مركز توانمندسازي معتادان بهبود يافته بهاران در قلب يكي 
از مناطق آسيب پذير شهر تهران و همچنين تأسيس نخستين مدرسه 
رسمي كودكان كار به نام صبح رويش با 45۰ دانش آموز در دو مقطع 
تحصيلي و نيز زمينه س��ازي براي آزادي 331 زنداني جرائم غيرعمد 
از جمله خدمات صورت گرفته اين تش��كيلات طي س��ال هاي اخير 

بوده است. 
جديدترين فعاليت قرارگاه جهادي امام رضا )ع( تحت عنوان طرح جهاد 
مهرباني بوده كه با هدف خدمت رساني به 71 هزار خانوار شناسايي شده 

مذكور ايجاد شده است. 
اين طرح بي نياز از ضرورت استطاعت مالي بالا براي كمك به محرومان، 
با به كارگيري تخصص هاي لازم در زمينه هاي مختلف اعم از ساخت و 

ساز و  پزشكي كمك به نيازمندان را اجرايي مي كند. 
تك تك ش��هروندان و علاقه من��دان براي مش��اركت در طرح جهاد 
مهرباني مي توانن��د از طريق مراجعه به س��ايت jahadiam. ir يا 
ارسال پيامك عدد هشت را به شماره 1۰۰۰14 در اين طرح عظيم 

سهيم شوند. 

ويزيت رايگان در روز سلامت مردان

 مرگ و سرطان در كمین مرداني
 كه در كنار ما زندگي مي كنند

بي صدا درد مي كش��ند و اغلب زماني به پزش��ك مراجعه مي كنند كه 
ديگر خيلي دير ش��ده حتي گاهي وقت ها راز دردهاي بي صدايش��ان 
زماني آشكار مي ش��ود كه ديگر در ميان ما نيس��تند. مرداني در نقش 
پدر،  برادر،  دايي،  عمو،  همسر يا دوستان و اطرافيان ما حضور دارند كه 
اغلب اوقات كمتر به خودشان و دردهايشان اهميت مي دهند، در حالي 
كه گاهي اي��ن دردها از عمق يك بيماري كش��نده خبر مي دهد و اگر 
زودتر به فكر خودشان بيفتند شايد پيش از آنكه خيلي دير شود بتوان 
جلوي يك فاجعه را گرفت. نخستين پنج شنبه اسفند ماه اما در تقويم 
سلامت كشورمان روز سلامت مردان نامگذاري شده تا بهانه اي باشد 
براي هشدار و آگاهي دادن به زنان و مردان ايراني تا كمي بيشتر هواي 

مرداني را كه در زندگي مان نقش دارند، داشته باشيم. 
دكتر عباس بصيري، رئيس انجمن اورولوژي ايران در نشست خبري اي 
كه به مناسبت روز جهاني سلامت مردان )اولين پنج شنبه اسفند ماه( 
برگزار شد، اظهار كرد: مردان نسبت به زنان بيشتر در معرض آسيب هاي 

فيزيكي، بيماري هاي شغلي، حوادث ترافيكي و تومورها قرار دارند. 
وي افزود: برخي بيماري ها مانند بيماري ه��اي قلبي، ريوي، كليوي و 
سرطان در بين هر دو جنس )زن و مرد( از شيوع بالايي برخوردار است، 
اما همين بيماري هاي شايع نيز در مردان شايع تر از زنان است به گونه اي 
كه مي توان گفت سرطان كليه دو برابر زنان، سرطان مثانه چهار تا پنج 
برابر، بيماري هاي قلبي دو تا دو و نيم برابر در مردان شايع تر از زنان است 
و اين در حالي است كه متأسفانه مردان به سلامتي خود كمتر اهميت 
مي دهند و زماني به پزشك مراجعه مي كنند كه بيماري پيشرفت كرده 

و تقريباً زمان طلايي درمان از بين رفته است. 
بصيري با اش��اره به اينكه 13 درصد زوجين ايراني مبتلا به ناباروري 
هستند، اظهار كرد:اين ميزان در دنيا بين 1۰ تا 15 درصد است. مردان 
علت نيمي از ناباروري هستند، اما در فرهنگ ما بيشتر علت ناباروري را 

زنان مي داند كه اين باور غلط است. 
رئيس انجمن اورولوژي ايران به بيماري هاي شايع در دستگاه ادراري 
اش��اره كرد و گفت: س��نگ در ادرار، پروستات و س��رطان ها از جمله 
بيماري هاي اين عضو اس��ت. وي وجود خون در ادرار را از علائم مهم 
دانست و تأكيد كرد: با يك بار مشاهده آن به پزشك مراجعه كنند. وجود 

خون در ادرار در مردان شايع تر از زنان است. 
وي با اشاره به اينكه سرطان پروس��تات و مثانه از جمله سرطان هاي 
شايع در مردان است، افزود: مردان بايد به اين بيماري ها توجه بيشتري 
داشته باشند و از سنين بعد از 5۰ سالگي بايد هر شش ماه تا يك سال 
براي معاينات باليني به پزشك مراجعه كنند.  بصيري، هفته سلامت 
مردان را فرصتي مناسب براي اطلاع رساني و آگاهي بخشي به اين قشر 
از جامعه دانس��ت و گفت: معاينه رايگان مردان، اطلاع رساني در مورد 
بيماري هاي شايع در مردان و راه اندازي دو اتوبوس سلامت در تهران را 
از جمله برنامه هاي اين هفته است.  آدرس مراكزي كه اقدام به مشاوره 
رايگان مردان طي اين هفته مي كنند،  در سايت انجمن ارولوژي ايران 

به نشاني iuanet.org ذكر شده است. 

 بازهم موضوع با اهميت حفظ باغات به صحن شوراي شهر كشانده شد تا باز 
هم سخنان اعضاي شورا تكرار شود و باغات بي دفاع باقي مانده در پايتخت 
از س�وي صاحبان باغات از بين برود. در اين زمينه برخي از صاحبنظران 
معتقدند وجود مصوبه برج ب�اغ حداقل مي تواند به حف�ظ باغات كمك 
كند و در مقابل برخي از اعضاي شوراي شهر بر اين نظرند كه مصوبه برج 
باغ ها تيشه به ريشه باغ هاي پايتخت زده است و بايد باغات را شهرداري 
تملك كند، ام�ا اين عده محل تأمي�ن هزينه آن را مش�خص نكرده اند. 
 انتشار خبر تخريب باغي در منطقه يك ش��هرداري در رسانه ها توجه ها را به 
س��وي اين منطقه معطوف كرد تا اينكه روز گذشته ش��هردار منطقه يك در 
صحن علني شوراي شهر از توقف ساخت و س��از در باغ الهيه با دستور قضايي 
خبر داد.   سليماني در جلسه علني شورا گفت: طرح تفصيلي ارائه شده بخش 

عمده اي از مشكلات ما را در منطقه حل خواهد كرد. 
قان��ون  تاب��ع  ش��خصي  باغ ه��اي  اينك��ه  ب��ر  اش��اره  ب��ا   وي 
برج - باغ هس��تند و براس��اس آن اقدام مي كنيم. افزود: هر زمان كه مصوبه  
ديگري درباره باغ ها داشته باشيم، قطعاً براساس آن اقدام خواهيم كرد، ولي 
در حال حاضر براساس مصوبه برج - باغ ها 3۰ درصد ساخت و سازها در باغات 
قانوني انجام مي شود.  س��ليماني درباره تملك باغات نيز افزود: براي تملك 
22 باغ، 2 هزار ميليارد تومان نياز اس��ت و باي��د هزينه هاي تملك آن تأمين 
شود و اين در صورتي اس��ت كه ۹۰۰ ميليارد تومان جمع اعتباراتي بوده كه 
در منطقه يك شهر هزينه شده است.  وي درباره ساخت و ساز در باغ الهيه نيز 
اظهار داشت: زميني به وسعت 5 هزار و 4۰۰ متر متعلق به بنياد مستضعفان 
براس��اس مصوبه برج - باغ مورد ساخت و س��از قرار گرفته است كه در تيرماه 
سال جاري پروانه اين زمين مجدداً تمديد مي شود كه مغايرتي نيز با ضوابط 
و قوانين نداشته است و سطح اشغالي كه در اين باغ لحاظ شده است در جايي 
واقع ش��ده كه كمترين درخت را داش��ته است. ش��هردار منطقه يك گفت: 
متأسفانه پيمانكار شش درخت عرعر را تخريب مي كند، ولي به هيچ وجه به 
درخت هاي اصلي كه كدگذاري شده اند، دست نخورده است. وي بيان داشت: 
در حال حاضر ساخت و ساز در باغ الهيه با دستور قضايي متوقف شده است و 
تنها به منظور حفظ ايمني، ديوار اين باغ در حال س��اخت است و از درختان 
آن حفاظت مي ش��ود.   پس از س��خنان ش��هردار منطقه يك، رئيس كميته 
محيط زيست ش��وراي ش��هر تهران گفت: مصوبه برج - باغ ها تيشه به ريشه 
باغ هاي تهران زده است. محمد حقاني با اشاره به تعداد محدودي باغ كه در 
شميران باقي مانده است و ضرورت حفظ و نگهداري آنها اظهار داشت: مبناي 
مصوبه برج - باغ ها غيرقانوني است ضمن اينكه در اجرا نيز آنچه مصوب شده 

انجام نمي شود. حقاني اضافه كرد: مصوبه برج - باغ ها در سال ۸2 به تصويب 
رس��يد، قطعاً اين مصوبه با نيت خير ارائه و تصويب ش��د، اما تيشه به ريشه 

باغ هاي تهران زده است. 
 اختصاص 2۰۰ ميليارد تومان براي تملك املاك و باغات

 در ادامه، جلسه رئيس كميسيون برنامه و بودجه شوراي اسلامي شهر تهران 
از اختصاص 2۰۰ ميليارد تومان براي تملك املاك و باغات خبر داد. عليرضا 
دبير افزود: بودجه منطقه يك در سال ۹6 حدود 276 ميليارد تومان است كه 
همراه با معاونت ها بيش از هزار ميليارد تومان است. با اين حال 2۰۰ ميليارد 

تومان بودجه نيز براي املاك و خريد باغات اختصاص داده ايم. 
  شناسنامه دار كردن باغات شايد وقتي ديگر 

در حالي كه تعداد باغات موجود شهر تهران كمتر از 3هزار قطعه عنوان شده 
اس��ت، هنوز شناس��نامه باغات به رغم تأكيد چند باره بر اين موضوع تهيه و 
ارائه نشده است. وجود شناس��نامه باغات و اطلاعات آن شامل مساحت، نوع 
درختان، شيوه نگهداري و نوع آبياري مي تواند به حفظ باغات كمك كند. اين 
درحالي است كه برخي اعضاي شوراي شهر در اين زمينه نظارت دقيقي ندارند 
و حتي خود در برخي موارد در سال هاي گذشته زمينه تخريب برخي باغات 
را فراهم كرده اند. اعضاي شورا فقط در تريبون شورا به حفظ اين ميراث سبز 
تأكيد مي كنند و تاكنون اقدام عملي خ��اص و فراگيري را براي حفظ باغات 
انجام نداده اند كه هر روز شاهد كاهش تعداد باغات هستيم. بايد عنوان شود 
اينكه مي گويند شهرداري مجوز باغات را مي دهد با توجه به وجود مصوبه باغ 
- برج اقدام شهردار در چارچوب قوانين و ضوابط بوده است كه بارها از سوي 
مسئولان شهرداري هم بيان شده است. براين اساس مي طلبد تا اعضاي شورا 
در جايگاه قانونگذاري براي حفظ باغات باقي مانده آن هم در پايان عمر شورا، 

اقدام ماندگاري برجا بگذارند. 

شوراي پايتخت كاري ماندگار انجام دهد 

شناسنامه دار كردن باغات شايد وقتي ديگر
بيژن يانچشمه
  گزارش 2

  مجلس

زهرا چيذري 
  گزارش يک

رئي�س كميس�يون اجتماع�ي مجل�س ب�ا تأكي�د ب�ر اينكه 
مجل�س ت�وان ح�ل مش�كل بيمه ه�ا و مراك�ز درمان�ي را 
ن�دارد، گف�ت: اخت�لاف مي�ان وزارتخانه ه�اي بهداش�ت و 
رف�اه نباي�د رون�د درمان�ي بيم�اران را دچ�ار مش�كل كند. 
سلمان خدادادي، در خصوص چگونگي حل مشكل بدهي بيمه ها 
به مراكز درمان��ي گفت: در بحث بدهي بيمه ها ب��ه مراكز درماني، 
مردم نبايد دچار آسيب و مشكل ش��وند، اينكه مطرح مي شود به 
دليل پرداخت نشدن بدهي تأمين اجتماعي مراكز درماني وزارت 

بهداش��ت اقدام به پذيرش بيمه شدگان اين س��ازمان نمي كنند، 
رويكرد قابل قبولي نيست، در واقع روند درماني بيماران و مردم در 

مراكز درماني به هر دليلي نبايد دچار اختلال شود. 
نماينده مردم ملكان در مجلس ش��وراي اسلامي با اشاره به اينكه 
طرح تحول سلامت اقدام قابل قبولي از س��وي دولت يازدهم بود، 
افزود: اختلاف س��ازمان ها و وزارتخانه ها در طول اجراي اين طرح 
نبايد به بطن زندگي مردم وارد شود و آرامش بيماران را در مراكز 
درماني دچار مش��كل مي كند، بنابراين مراكز درماني موظفند به 

بيماران با هرگونه دفترچه بيمه از جمله تأمين اجتماعي يا خدمات 
درماني خدمات را ارائه كنند. 

وي با تأكيد بر اينكه طرح تحول سلامت بايد براي همه مردم اجرايي 
شود، تصريح كرد: اختلافات ميان مسئولان بايد در دولت حل شود 
و مشكلات در خصوص بدهي بيمه ها به مراكز درماني ارتباطي به 
مردم ندارد، از اين رو رويكردهاي گروكش��ي براي پيگيري بدهي 
س��ازمان هاي بيمه گر به وزارت بهداشت به هيچ عنوان پذيرفتني 

نيست. 

رئيس كميسيون اجتماعي مجلس:  اختلاف بين وزارتخانه ها مانع درمان شده است 

   متخصص ترميمي دندان با اشاره به اينكه با افزايش سن تحليل لثه اتفاق 
مي افتد و سايش در ناحيه كنار لثه ايجاد مي شود، گفت: پوسيدگي اوليه 
دندان بايد جدي گرفته شود و فرد هرچه سريع تر به پزشك مراجعه كند. 

  دبير كارگروه ساماندهي مد و لباس با اشاره به اينكه بسياري از هنرمندان 
مد و لباس ايراني توانسته اند جا پاي طراحان و توليدكنندگان لباس تركيه 
و ساير كشورها بگذارند، افزود: اميدواريم روزي شاهد باشيم محصولات با 

كيفيت ايراني و اسلامي جايگزين محصولات خارجي در كشور شود. 
   در 11ماهه امس��ال بيش از 361ميليارد و 757 ميليون ريال صدقه از 
صندوق هاي تعبيه ش��ده در اس��تان تهران جمع آوري و در سرفصل هاي 

مختلف حمايتي براي نيازمندان هزينه شده است. 
   داروهاي نيرو زا، مواد مخدر و روان گردان كه متأسفانه مصرف آنها در 

جامعه رو به افزايش است، نقش زيادي در بروز نارسايي قلب دارند. 
   رئيس كميته فرهنگي شوراي شهر تهران با انتقاد از وجود نوعي تناقض 
ميان مصوبات شوراي شهر و اظهار نظر اعضاي شورا گفت: برخي نصايح و 

اظهارات اعضاي شورا فاقد مبناي حقوقي و تناقض آفرين است.
   پزشكي قانوني اس��تان تهران اعلام كرد: 12۰ نفر در اثر مسموميت با 
قرص برنج طي 1۰ ماه سال جاري جان خود را از دست داده اند كه اين تعداد 

در مقايسه با مدت مشابه سال قبل 17/6 درصد افزايش يافته است. 
  مدير كل تعاون و پشتياني وزارت آموزش و پرورش از آغاز رزرو اينترنتي 
25 درصد از فضاهاي اسكان فرهنگيان از پنجم اسفند ماه خبر داد و گفت: 
 www. eskan. medu. رزرو اينترنتي تا 22 اسفند ماه از طريق سامانه

ir  ادامه دارد. 
   مدي��ر كل دفت��ر بررس��ي آلودگي هاي درياي��ي س��ازمان حفاظت 
محيطزيست با اشاره به اينكه ابزار س��ازمان براي بهبود كيفيت سواحل 
طرح برنامه محيط زيست در صنايع پتروشيمي است، اظهار كرد: در اين 
برنامه سياس��ت ها، اهداف، برنامه ها و اقدامات محيط زيست ترسيم شده 
است و شاخص ها براي ارزيابي عملكرد محيط زيستي واحدهاي پتروشيمي 

تعيين مي شود. 

     شهردار رشت پيشگيري كند
حسيني � رشت؛ از شهرداري شهر رشت انتظار مي رود كه با هرس 
درختان درگي��ر با كابل هاي ب��رق مانع از به وجود آم��دن حوادث در 
زمان هاي بحران همچون بارش برف و باران شود. متأسفانه در كشور ما 
در زمينه پيشگيري از حوادث كاري انجام نمي شود و همه اقدامات به 

زمان حادثه معطوف مي شود.

     پليس و گره هاي ترافيكي پايتخت
رضايي � تهران؛ با نزديك ش��دن به ايام س��ال نو و افزايش ترافيك 
معابر در مراكز خريد از پليس راهنمايي و رانندگي تقاضا مي ش��ود در 
ساعات پاياني شب نيز در اين معابر حضور داشته باشند تا بتوانند از گره 

ترافيكي بكاهند.

س�لام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره ۸۸49۸44۰ شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.


